

# 45th Annual CUPE Ontario Convention Niagara Falls



Convention Pre-Capsule – Wednesday, May 21, 2008

## 45<sup>th</sup> annual convention largest ever

A record number of delegates have registered to attend what will be the biggest convention ever of the Canadian Union of Public Employees (CUPE) Ontario in Niagara Falls. Over 1,000 delegates have registered to participate in CUPE Ontario's 45<sup>th</sup> annual convention. Along with discussing a coordinated bargaining strategy for CUPE, members will focus on strategies for raising people out of poverty and protecting good jobs in the public sector.

## Welcome new affiliates!

CUPE Ontario is proud to welcome a number of new affiliates to convention. Twenty-six affiliates have joined in the last two years including: CUPE 44, 1548, 1759, 2165, 2202, 2225, 2275, 2605, 2722, 2888, 3157, 3202, 3313, 3519, 3572, 3585, 3651, 3908, 4047, 4155, 4232, 4681, 4724, 4772, 4788, and 7777. That's a total of 4,433 members. Three more locals including CUPE 3009, 3877 and 4762 are set to join as of June 1.

## Thursday rally highlights CAS worker issues

This Thursday at noon, convention delegates will rally in the park across the



street from the Sheraton on the Falls to call for provincial funding for child protection services. Funding shortfalls have forced agencies across the province to cut programs. The local Family and Children's Services Niagara (FACS) staffed by CUPE 2328 will cut two Best Start and Early Learning and Parenting programs and a day care centre this June if funding does not improve.

## Legislative campaigns, mobilization and victories

As CUPE Ontario and its members head into convention, there has been a tremendous amount of mobilization, campaigning and media work on key issues that are important to our union. Here's a quick look at recent initiatives.

## Health care campaigns target Smitherman

In 2008, CUPE Ontario and OCHU have kept Health Minister George Smitherman's feet to the fire. First there was a province-wide campaign calling on the minister to end competitive bidding in home care. Next was a media flurry on OCHU's response to the tragic outbreak of C. difficile at Joseph Brant Hospital. OCHU is demanding mandatory reporting of such situations and a ban on the use of private contractors in the cleaning services of hospitals and long term

care facilities. As well, CUPE Ontario has just launched a series of media conferences highlighting data that shows residents in long term care homes are receiving less hands-on care on a daily basis than the 2.9 hours per resident being touted by the provincial health minister.

### **Union, locals fight municipal P3s**

CUPE Ontario, National and locals have been quick to jump on any P3s being considered by municipal governments. After CUPE 1115 flagged that Welland was considering a P3 sports complex, the union made public what the council was up to by running a series of radio ads along with media releases. The union is currently working with CUPE 4700 in Port Dover and CUPE 2275 in Picton to brief councillors and mayors on the pitfalls they face in considering privatized water treatment plants. In Toronto, CUPE Local One tabled three independent expert reports calling for the City of Toronto and Toronto Hydro to keep Toronto Hydro Telecom as a publicly owned asset.

### **CUPE supports the “The Fight Fees 14”**

Fourteen students and workers, many of them CUPE members, were charged in March with serious offences following a peaceful sit-in at the University of Toronto to protest increasing tuition fees. Released on bail, the 14 have been banned from associating with each other outside of courts and classes, and several have been banned from U of T property. CUPE and other allies are mobilizing to provide financial support and fight the charges.

### **School board negotiates at central table**

Following two years of campaigning by CUPE school board locals, the Ontario government yielded to the pressure and invited CUPE and other unions to a central bargaining table. The main issue is the faulty funding formula. CUPE is attempting to address hours of work for Educational Assistants, a square footage formula for plant custodial and trades, wages, secretarial and other issues. After several long days and nights of bargaining, both parties agreed to halt negotiations until May 26.

### **Trans-activists win human rights complaint**

Trans-activists including CUPE Ontario member Martine Stonehouse are celebrating the reinstatement of sex reassignment surgery under the Ontario Health Insurance Plan. They took the Ministry of Health to the Human Rights Commission, which found that their rights had been violated. “It’s a wonderful thing to finally see the fruits of your labour after years of fighting,” said Stonehouse, a member of CUPE Local 4400 at the Toronto District School Board, and CUPE Ontario’s Pink Triangle Committee. The government was ordered to make restitution to the complainants in different ways, with Stonehouse winning the cost of her surgery.

# 45e congrès annuel SCFP Ontario Niagara Falls



## Capsule pré-congrès

### Le 45e congrès bat des records

Un nombre record de délégués sont inscrits à ce qui sera le plus gros congrès de l'histoire du Syndicat canadien de la fonction publique (SCFP) Ontario, à Niagara Falls. Plus de 1000 délégués sont inscrits au 45<sup>e</sup> congrès annuel du SCFP-Ontario. En plus de discuter d'une stratégie coordonnée de négociation, les membres se pencheront sur des stratégies visant à sortir les gens de la pauvreté et à protéger les emplois dans le secteur public.

### Bienvenue aux nouveaux membres!

Le SCFP Ontario est fier d'accueillir à ce congrès plusieurs nouvelles sections locales affiliées. Vingt-six sections se sont affiliées au cours des deux dernières années, incluant les sections 44, 1548, 1759, 2165, 2202, 2225, 2275, 2605, 2722, 2888, 3157, 3202, 3313, 3519, 3572, 3585, 3651, 3908, 4047, 4155, 4232, 4681, 4724, 4772, 4788, et 7777. Pour un total de 4 433 membres. Trois autres sections incluant 3009, 3877 et 4762 prévoient s'affilier en date du 1<sup>er</sup> juin.

### Le rassemblement de jeudi portera sur les Sociétés d'aide à l'enfance

Jeudi midi, les délégués au congrès se réuniront dans le parc situé en face de l'hôtel Sheraton on the Falls pour demander un meilleur financement des



services de protection des enfants. Le sous-financement a forcé les agences à travers la province à couper dans les programmes. L'agence locale de Niagara (FACS) dont les employés sont membres du SCFP 2328, prévoit couper deux programmes « Meilleur départ » et une garderie le mois prochain, à moins d'une amélioration du financement.

### Campagnes législatives, mobilisations et victoires

Alors que le SCFP Ontario et ses membres se préparent pour le congrès, on constate qu'il y a eu beaucoup de mobilisation, de campagnes et de communication sur les questions clés qui sont importantes pour notre syndicat. Voici un aperçu d'initiatives récentes.

### Les campagnes sur la santé visent Smitherman

En 2008, le SCFP Ontario et le Conseil des syndicats d'hôpitaux de l'Ontario (CSHO) ont maintenu la pression sur le Ministre de la Santé George Smitherman. D'abord, il y a eu une campagne provinciale demandant au ministre de mettre fin à la compétition dans les contrats de soins à domicile. Puis il y a eu toute une tempête médiatique à la suite de l'épidémie tragique de C. difficile à l'hôpital Joseph Brant. Le CSHO demande la divulgation automatique de ces situations et l'interdiction du recours à des sous-traitants pour le nettoyage dans les hôpitaux et les centres de soins de longue durée. Aussi, le SCFP Ontario vient de lancer une série de conférences de presse présentant

des données qui démontrent que les résidents des centres de soins de longue durée reçoivent moins que les 2,9 heures de soins quotidiens dont se vante le ministre.

### **La lutte continue contre le PPP**

Le SCFP Ontario, le bureau national et les sections locales ont répondu rapidement chaque fois qu'un projet en PPP a été envisagé par une municipalité. Quand la section 1115 nous a alerté quant à l'intention de la ville de Welland de faire construire un complexe sportif en PPP, le SCFP a utilisé des publicités radio et des communiqués de presse pour mettre la population au courant. Le syndical local travaille présentement avec le SCFP 4700 à Port Dover et la section 2275 à Picton pour éduquer les conseillers municipaux et les maires à propos des problèmes auxquelles ils s'exposeraient en privatisant le service de traitement des eaux. À Toronto la section 1 a présenté trois rapports d'experts indépendants recommandant à la ville de maintenir le caractère public de Toronto Hydro et Toronto Hydro Telecom.

### **Le SCFP appuie les « 14 contre les frais »**

En mars, quatorze étudiantEs et travailleurs-travailleuses, dont plusieurs membres du SCFP, ont été accusés d'offenses sérieuses pour avoir participé à un sit-in pacifique à l'Université de Toronto contre la hausse des frais de scolarité. Ils et elles ont été libérés sous caution et n'ont pas le droit de se fréquenter en dehors de la cour et des salles de classe. On a exclu plusieurs d'entre eux du terrain de l'université. Le SCFP et d'autres alliés se mobilisent pour leur offrir une aide financière et lutter contre ces accusations.

### **Les conseils scolaires négocient à une table centrale**

Après une campagne de deux ans des sections locales SCFP du secteur des conseils scolaires, le gouvernement de l'Ontario a cédé à la pression et invité le SCFP et d'autres syndicats à une table de négociation centrale. L'enjeu principal est la formule de financement inadéquate. Le SCFP tente d'aborder la question des heures de travail pour les aides pédagogiques, une formule basée sur la superficie pour les employés d'entretien, les salaires, les employés de bureau, et d'autres questions. Après plusieurs longues journées de négociations, les deux parties ont décidé d'un commun accord de reprendre les négociations le 26 mai.

### **Les militantEs transgenres gagnent leur cause**

Des militantEs transgenres incluant Martine Stonehouse, membre du SCFP, célèbrent le rétablissement des chirurgies de changement de sexe dans le Plan d'assurance-santé de l'Ontario. Ils et elles ont présenté leur cause contre le Ministère de la santé à la Commission des droits humains, et celle-ci a conclu que leurs droits avaient été brimés. « C'est fantastique de voir les résultats d'années de travail et de lutte », affirme Mme Stonehouse, membre de la section locale 4400 du SCFP, du Conseil scolaire de Toronto et du comité Triangle rose de l'Ontario. La commission a ordonné au gouvernement de payer des réparations aux plaignants de diverses façons, incluant le remboursement à Martine Stonehouse des coûts de sa chirurgie.